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【摘要】

本研究旨在探討高中職生自我概念、成就動機與問題解決態度之情況，研究目的為：（一）了解高中職學生在不同背景變項下自我概念的差異情形。（二）了解高中職學生在不同背景變項下成就動機的差異情形。（三）了解高中職學生在不同背景變項下問題解決態度的差異情形。（四）了解高中職學生自我概念、成就動機與問題解決態度之間的關係。（五）根據研究結果提供高中職學生學習與輔導之參考。

為完成以上之研究目的，本研究採用問卷調查法，研究範圍聚焦在高高屏三縣市之高中職學生，一共隨機抽取14所學校，發出1500份問卷，回收之有效問卷1222份，有效問卷回收率81.47﹪。研究工具為研究者自編之「自我概念量表」、修改余安邦與楊國樞編製之社會取向成就動機量表與個我取向成就動機量表而成的「成就動機量表」及參酌李淑媛所編製「問題解決態度量表」而成的「問題解決態度量表」。本研究以SPSS 12.0套裝軟體進行統計分析，利用多變量變異數分析、皮爾森積差相關及階層迴歸分析考驗各項假設。

本研究之發現如下：

一、高高屏地區高中職學生的自我概念在性別、年級、學業成就、就讀學制與家庭社經背景中，具有顯著差異。

二、高高屏地區高中職學生的成就動機在學業成績、就讀學制與家庭社經背景中，具有顯著差異。

三、高高屏地區高中職學生的問題解決態度在性別、學業成績與就讀學制中，具有顯著差異。

四、高高屏地區之高中職學生在問題解決態度上，成就動機會對個體之自我概念產生中介效果。

本研究根據研究結果進行討論，並提出教師教學、學生學習及未來研究上之建議。
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【Abstract】

The purposes of this study was to explore the self-concept, achievement motivation, and problem-solving attitude of senior and vocational high school students. 

Data were collected from senior and vocational high school students in Kaohsiung and Pingtung area (N=1222) using 3 self-report questionaires. The self-concept scale was developed by this study. The achievement motivation scale was adapted from the social-oriented achievement motivation scale and the individual-oriented achievement motivation scale developed by professor An-Bang Yu and Guo-Shu Yang. The problem solving scale was modified from the design for the first year high school students by Shu-Yuan Li. Data was analyzed by SPSS 12.0 for Windows and the hypothesises were verified by MANOVA, Pearson’s product-moment correlation, and hierarchical regression analysis.

The findings were as follows:     

1.The results of self-concept by gender, grade, study achievement, study program and family social-economical status for senior and vocational high school students in Kaohsiung and Pingtung area was showed significant difference.

2.The results of achievement motivation by study achievement, study program and family social-economical status for senior and vocational high school students in Kaohsiung and Pingtung area was showed significant difference.

3.The results of problem solving attitude by gender, study achievement and study program for senior and vocational high school students in Kaohsiung and Pingtung area was showed significant difference.

4.The achievement motivation moderated the effect of self-concept on the problem solving attitude.
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